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فرهنگی 8

گهانی  روایت جنایت های نا
خانوادگی!

درباره فیلم »بوتاکس«

کس« را بسیاری یک فیلم  نگار باباخانی، شــهروند|  »بوتا
جنایــی نامیده انــد. بســیاری دیگــر نیــز فیلمــی اجتماعی یا 
کس« هیــچ کدام از  روانکاوانه. راســت اما این اســت که »بوتا

اینها نیست، در حالی که همه اینها هم می تواند باشد.
کــس« مهم ترین چیزی که می تــوان گفت این   درباره »بوتا
است که این فیلم نه به خاطر نوع و مسیر داستانگویی اش، 
بلکه بــه واســطه جنــس خــاص روایتــش در ذهــن می ماند. 
روایتی که با اینکه داســتان تکان دهنده اش نیز در پیشرفت 
آرام و بطئــی خــود در شــکل گیری اش نقــش دارد، ولــی اصل 
وقــوع ایــن داســتان در مــرز توهــم، رویــا و واقعیــت اســت. 
کــس« را تبدیــل به فیلمــی منحصربه فرد  رویکــردی که »بوتا
کــه شــبیه هیــچ فیلــم دیگــری نیســت. حتــی شــبیه  کــرده 

فیلم های قبلی کارگردانش نیز نیست.
 بــا اینکــه شــباهت تــام و تمامــی بــه خــود کارگردانــش دارد 
کــه در کلیــت کارهایــش نشــان داده دل بســته جنایت هــای 
گهانــی خانوادگــی و نقــش عمیق این نــوع رفتــار در زندگی  نا

کترهای داستان است.  کارا
یا به گویشــی بهتــر راوی داســتان اعضای یک خانــواده که 
گهانــی بحرانــی  یکــی از آنهــا -بــه هــر دلیــل- بــا خشــونتی نا
بــزرگ در زندگــی بــه وجــود مــی آورد. موضوعی کــه در نگاهی 
فیلم هــای  از  یکــی  رخدادهــای  بــه  بی شــباهت  عمومــی 
کوتــاه کارگردانــش نیز نیســت. در واقــع در »رتــوش« هم یک 
کــه در یــک موقعیــت  شــخصیت زن را در فیلــم می بینیــم 
گهانــی و پیش بینی نشــده دســت بــه اقدامــی باورنکردنی  نا

علیه همسرش می زند. 
کس« بــه خاطر زمان بیشــتر امکان  بــا این تفاوت کــه »بوتا
بیشــتری بــرای پرداخت به ایــن رابطــه -و لحظه- شــوک آور 
دارد و بــه همین دلیل هم گفته می شــود که به نوعی نســخه 

تکمیل شده  ای از فیلم »رتوش« است.
کــس« همچنیــن به علــت رونــد شــوکه کننده اش نیز   »بوتا
در یادها می ماند. شــوک هایی که برخلاف رونــد آرام و بطئی 
فیلم هــر از چنــدی پیــش می آینــد و مخاطــب را در مــرزی از 
بــاور و نابــاوری گرفتــار می کننــد. فیلــم در آغــاز داســتان دو 
خواهر و یک برادر را روایت می کند کــه با هم زندگی می کنند، 
امــا خیلــی زود این شــرایط عــوض می شــود و ایــن دو خواهر 
خبــر از مهاجــرت برادرشــان می دهنــد. اتفاقی کــه در همان 
دقایق آغازین فیلم رخ می دهد و روابط فیلم را دچار بحران 

می کند. این اولین شوک فیلم است.
، آن هم در حالی که ما ماجرا را ندیده ایم   ناپدید شدن برادر
و تنهــا و تنها از طریــق تاثیری که ایــن واقعــه در رفتارهای دو 
کتــر دیگــر گذاشــته، تاثیــر عمیــق و تکان دهنــده چنیــن  کارا
اتفاقی را بر دو شــخصیت دیگر متوجه می شــویم. این شوک 
ناشی از ندیدن کلیت ماجراست، البته می توانست به شیوه 
دیگــری نیــز رخ دهــد. در حقیقــت شــوک های پشت ســرهم 
کس« ناشی از روندی است که برخلاف انتظار و حدس  »بوتا

گر پیش می رود. تماشا
کلــی فیلــم  گر الگــوی   حرکــت برخــلاف انتظــارات تماشــا
کــس« اســت و کارگــردان بــرای ابــراز وفــاداری بــه ایــن  »بوتا
الگوی کلی که خود طرح و اجــرا کرده، گاه از امکانات موجود 
در فیلم نیز )به سادگی؟( می گذرد. چنانچه در همان دقایق 
کــه می توانســت بــا نشــان دادن قتــل بــرادر  اول، کارگــردان 
گر  ، یک شــوک به مراتــب بزرگ تر به تماشــا توســط دو خواهر
فیلــم وارد آورد، تنهــا و تنها به ایــن دلیل که این شــوک بزرگ 
فیلــم را در مســیر یک درام جنایــی قرار مــی داد -و این طبق 
الگــوی روایی فیلم نبــود- از ایــن کار خودداری کــرده و روند 

بطئی فیلمش را بر هم نزده است.
 روندی که در دقایق و رخدادهای بعدی فیلم نیز استمرار 
یافتــه و می بینیــم که حــوادث بعدی داســتان نیز به شــکلی 
کامــلا درونی و بــه  دور از جنجــال و هیاهــو رخ داده و در روند 

روایت فیلم قرار گرفته است…

کــس« در بســیاری از لحظاتــش یــک     »بوتا
رویکرد عریــان اجتماعــی دارد که باعث شــده 
ایــن فیلــم هــم ماننــد بســیاری از فیلم هــای 
اتهاماتــی ماننــد  بــا  تلــخ دیگــر  و  اجتماعــی 
ســیاه نمایی روبــه رو شــود. شــما دربــاره ایــن 

اتهامات چه فکر می کنید؟
پیش از پاســخ به اتهاماتی که به من و فیلم من 
وارد شــده، باید بگویم که من ســیاه نمایی و دیگر 
گانــی عوام فریبانــه  حرف هــای ایــن نوعــی را واژ
می دانــم کــه بعضی هــا بــرای کوبیــدن ســینما و 
مجبور کردن فیلمســازها به کار براســاس سلایق 
نــه  قــرار می دهنــد،  اســتفاده  مــورد  خودشــان 
حرف هــا و مســائل کارشناسی شــده. به هــر حال 
کیــد و بزرگ نمایــی را اقتضــا می کنــد.  ذات درام تا
شــما به عنوان فیلمســاز موقــع روایت داســتانت 
کید کنی و از بعضی  مجبوری روی بعضی چیزها تا

چیزها هم بگذری.
کیــدی که فیلم بر مســائل زنــان دارد؟  مثل تا
در واقع یکی از نکات برجسته فیلم های قبلی 
شما -چه کوتاه و چه بلند- پرداختن به زنان و 

مسائل آنهاست. چرا؟
گاهانــه  نمی دانــم. یــا بهتــر اســت بگویــم کــه آ
این کار را نکــرده ام. بلکه هر زمان بــه قصه ای فکر 
کتــر را زن دیــده ام و  کــرده ام، خودبه خــود آن کارا
بیشــتر توانســته ام درباره آن تخیل کنم. در قصه 
کــس« هــم این قضیه بــه این شــکل رخ داد  »بوتا
که احســاس کردم در صورتی کــه موقعیت مرکزی 
فیلم برای یــک زن اتفاق بیفتد، شــاهد داســتان 

پیچیده تری خواهیم بود.
یعنی به عقیده شما زن ها پیچیده تر از مردان 

هستند؟
قطعا نه. مگر می شود برای اینجور چیزها قانون 

گذاشــت؟ ولــی می توانم بگویــم که من بــه عنوان 
فیلمســاز دربــاره زنــان فیلم هــای پیچیده تــری 

می توانم بسازم.
آقای مظاهری عزیز؛ به عنوان ســوال آخر؛ با 
کارنامه ای پر از فیلم های کوتاه موفق؛ آیا بعد از 
کس« دنیای فیلم کوتاه را رها خواهید کرد؛  »بوتا
یا همچنان می شــود منتظــر فیلم هــای کوتاه 

دیگری در کارنامه شما بود؟
ایــن  کــه  می شــود  وقتــی  چنــد  البتــه 
تقســیم بندی در خیلی از کشــورها از بین رفته 

و مــا دیگر فیلمســاز فیلم کوتــاه و بلنــد نداریم. 
یعنی از نظر حرفه ای این موضوع جا 

افتاده که بعضی از داستان ها 
باید در قالب فیلــم کوتاه و 

بعضی نیز به عنوان فیلم 
بلند ساخته شوند. اما 

در جــواب شــما؛ برای من ســینمای بلنــد و فیلم 
کوتاه هر کــدام جذابیت ها و چالش های خودش 
را دارد و ممکن اســت در مقاطعی دوست داشته 

باشم یکی از اینها را تجربه کنم.

خبر3

بازیگرم می گفت دیوانه ای مرا انتخاب  کرده ای!
کس« گفت وگوی »شهروند« با »کاوه مظاهری«  کارگردان فیلم »بوتا

گــروه  در  -کــه  کــس«  »بوتا شــهروند|   ، ج پــور فر امیــن 
کاوه  هنــر و تجربــه روی پــرده رفتــه- اولیــن فیلــم بلنــد 
کــه بــا فیلم هــای کوتاهــی  مظاهــری اســت. فیلمســازی 
ماننــد »موچین«، »سوســک« و »شــهربازی« دیده شــد و 
کس« را به عنــوان محصول  ســرانجام ســال گذشــته »بوتا
 ، مشــترک ایــران و کانــادا ســاخت کــه در آن سوســن پرور
مهدخت مولایی، ســروش ســعیدی، مرتضــی خانجانی و 

محسن کیانی ایفای نقش می کنند.
کس« که با فیلمنامه ای از کاوه مظاهری و سپینود   »بوتا
ناجیــان جلــوی دوربیــن رفتــه؛ داســتان دو خواهــر بــه 
کــرم و آذر را روایت می کنــد که بــه دروغ به همه  نام هــای ا
می گوینــد برادرشــان به آلمــان رفتــه و از او خبــری ندارند. 
کرم بدل به واقعیت می شــود  دروغی که به مرور در ذهن ا
گشــت بــرادرش از آلمــان  و او روزهایــش را در انتظــار باز
غ بلوریــن بهتریــن فیلم  می گذرانــد. ایــن فیلــم که ســیمر
جشــنواره جهانــی فیلــم فجــر را در ویتریــن افتخاراتــش 
دارد، در سی وهشــتمین جشــنواره فیلم تورین نیز جایزه 

بهترین فیلم بلند و بهترین فیلمنامه را گرفته است.
 آنچه در پی می آید خلاصه شــده گفت وگویی اســت که 
کس« به انجام رســیده  با کاوه مظاهری درباره فیلم »بوتا

کــس« در  کــران »بوتا اســت. یــادگاری از اولیــن روزهــای ا
گــروه ســینمایی هنــر و تجربــه کــه در ایــن ســال ها میزبان 

فیلم های قابل توجه پرشماری بوده است…

چــه  از  می آیــد؟  کجــا  از  کــس«  »بوتا بگوییــد  می توانیــد    
دغدغه هایی؟ چه منبع الهامی؟

کــس« را از یــک شــخصیت واقعــی کــه ســالیان ســال اســت  »بوتا
می شناســم -و سوســن پــرور آن را بــازی می کنــد- الهــام گرفتــه ام. 
شــخصیتی که در موقعیت داســتانی تخیلی فیلم که خــود این هم 
براســاس یــک گــزارش مطبوعاتــی -دربــاره دو خواهــری کــه بعــد از 
ناپدیدشدن برادرشان به همه می گویند که او به آلمان رفته- نوشته 

شده است، قرار گرفت.
یعنی براساس یک شخصیت واقعی است؟

من این شــخصیت را سال هاست که می شناســم. یعنی از حدود 
پنج ســالگی ام و بارها هم از روی او اتود زده ام و در این روند درنهایت 
کرم ســاخته شــده و در داســتان تخیلی فیلم قرار گرفته  شخصیت ا
اســت. شــخصی که در زندگــی اش اعتراضی نداشــته یا احساســات 
واقعــی اش را بــروز نــداده و در مواقع اعتــراض احتمالی هم ســرکوب 

شده است.
و شما خواستید این فرصت را به او بدهید؟

گر این امکان در قصه پیش بیاید که بتواند اعتراض کند،  فکر کردم ا
چه خواهد شــد؟ با ایــن ایده بود که موقعیت پشــت بام ایجاد شــد. 

یعنی براساس این امکان طرح اولیه 18 صفحه ای فیلم بنا شد.
کتورهایی را در نظر   می توانید بگویید  برای انتخاب بازیگر چه فا
داشتید؟ اصلا بگذارید این گونه بپرسم که چرا و با چه تحلیلی در 
کس« -که اولین فیلم بلند شما و به همین نسبت هم  فیلم »بوتا
مهم است- از ستارگان سینما و حداقل بازیگران شناخته شده تر 

استفاده نکرده اید؟
اولین چیزی که در انتخاب بازیگران این فیلم اهمیت داشت، این 
کس« یک فیلم مستقل است. در واقع از همان  واقعیت بود که »بوتا
ابتدا قرار بود این فیلم با یک بودجه محدود مدیریت شده ساخته 
ک من برای انتخاب بازیگران این فیلم نبود.  شود. البته این تنها ملا
کس« باید  یعنی در آن زمان ذهنیتم این گونه بــود که بازیگران »بوتا
در عین داشــتن یک چهره خاص، بتوانند یک بــازی توأمان تراژدی 
کتورهــا را در کنــار شــرایط کاری  گــر ایــن فا و کمــدی را ارایــه دهنــد. ا
دشــوار این فیلم قرار دهیــم -که در روســتایی بین آبعلــی و رودهن 
فیلمبرداری می شــد که دمای آن در زمان ساخت این فیلم شانزده 
هفده درجه زیر صفر بود- می بینید که گزینه های زیادی نداشتیم 

که البته یکی شان سوسن پرور بود.
نگران سابقه سوسن پرور نبودید که بیشتر در فیلم های کودک 

و طنز دیده شده است؟
نــکات مثبت سوســن پــرور ایــن مســأله را جبــران می کــرد. هوش 
زیــادش، توانایــی بی نظیــرش در عمــق بخشــیدن بــه نقــش، نبوغ 
کرم، همه و همه باعث  لحظه ای اش، فیزیک مناسبش برای نقش ا
می شوند سوســن پرور درســت ترین انتخاب برای این نقش باشد. 
به خصــوص که این نقــش بازیگری می خواســت که عــلاوه بر هوش 
و جدیــت، ایــن توانایــی را هم داشــته باشــد کــه بتواند بیــن کمدی 
و تــراژدی حرکــت کنــد. بــه هــر حــال ما داشــتیم یــک کمدی ســیاه 
می ساختیم که لحظات تراژیک نیز داشت. یک کمدی سیاه که نه 

صددرصد تراژدی است و نه کمدی.
خود سوسن پرور چه؟ او خودش از این ماجرا نمی ترسید؟

این را که باید خودش بگوید. من فقط می توانم بگویم که شــانس 
آوردم در این فیلم سوســن پــرور حضور دارد. البته در پاســخ ســوال 
شــما؛ یادم هســت که اوایل خود سوســن پرور هم می ترسید. البته 
درســت ترش ایــن اســت کــه بگویــم شــک داشــت کــه آیا ایــن نقش 
درســت و مناســبی برایش هســت یا نــه و مــدام به شــوخی می گفت 
کــه »دیوانه ای که مــرا انتخاب کــردی«. امــا خوشــبختانه در همان 

روزهای اول این ترس ها از بین رفت.

کــه کرونــا خیلی هــا را از حضــور در  کــران فیلــم در ایــن روزهــا  ا
سالن های سینما بازداشــته -و ترسانده- ریســک بزرگی است که 
کس« به استقبال آن رفته اید. می توانید  شما با نمایش فیلم »بوتا

بگویید چرا؟
تنهــا بــه یــک دلیــل: مجبــور بودیــم. یعنــی چــون تهیه کننــده مــا 
در فهرســت تهیه کننــدگان ارشــاد حضــور نداشــت، پروانــه نمایــش 
کران کردیم. اصلا برای  غیرسینمایی گرفتیم و در گروه هنر و تجربه هم ا

همین بود که نتوانسته بودیم وارد جشنواره ملی فیلم فجر شویم.
گر مجبور نبودید، این تصمیم را نمی گرفتید؟ یعنی ا

خــب، در مــورد اتفاقــی کــه نیفتــاده نمی تــوان با قطعیت ســخن 
کــه ریســک کردن  گفــت. امــا در کل در ایــن حــد می توانــم بگویــم 
همیشــه بــرای مــن جالــب و جــذاب بــوده. به خصــوص کــه تجربه 
نشــان می دهد ریسک کردن در بیشــتر مواقع به نتایج خوبی ختم 
می شود. البته روی دیگر ســکه ریسک هم شکست است و من هم 
طبیعتا در ریســک هایم شکســت هم پیش آمده اســت. ولی با این 

حال نتیجه درنهایت مثبت است.
ریسک نمایش فیلم در سینمای کرونازده ای که حتی فیلم های 
کران در آن شــرایط هراس داشــتند،  کمدی بالقــوه پرفروش هــم از ا
کران  ک باشــد. حــالا گذشــته از اتفاقاتی کــه در ا باید خیلی ترســنا
کس« پیش آمده -و می توانســت در شرایطی دیگر بهتر  برای »بوتا

یا بدتر باشد- فکر می کنید کرونا با سینما چه کرد؟
درســت اســت که کرونــا و تعطیلی ســالن ها در کل به ضرر ســینما 
کــه آســیب های ایــن ماجــرا بــرای  کــرد  بــود، امــا فرامــوش نبایــد 
ســینمای مســتقل به مراتــب بیشــتر بــود. یــک اتفــاق نابودکننده 
برای ســینمایی کــه یکی از بزرگ تریــن دغدغه هایــش ادامه چرخه 
اقتصــادی و اســتمرار حیــات حرفه ای فیلمســاز اســت. کرونــا اما با 
تعطیل کــردن جشــنواره ها و بازارهــای فیلم ادامه حیــات حرفه ای 

فیلمسازان مستقل را با مشکلات جدی مواجه کرد.
با ایــن اوصاف به نظر می رســد از فــروش فیلم راضی نیســتید. از 

بازتاب های فیلم چه؟

البته فیلم های مستقل بیشتر روی جشنواره ها و تلویزیون های 
بین المللــی حســاب باز می کننــد. اما از نظــر فروش گیشــه، طبیعتا 
در گــروه هنر و تجربــه قرار نبــود فروش آنچنانی داشــته باشــیم. اما 
کــران خارجی  گران فیلــم قابل قبــول بــوده و البته ا رضایــت تماشــا
فیلــم هــم موفــق بــوده و خوب دیــده شــده و برگشــت مالــی خوبی 

داشته است.
از خــود فیلم چه؟ به عبــارت بهتر حــالا بعد از گذشــت این همه 

کس رضایت دارید؟ ماجرا خودتان از بوتا
کس« بــا چیزی که در  در این حد می توانــم بگویم که فیلم »بوتا
ذهنم بــود، فاصله زیادی نــدارد. یعنی چه از نظــر لحن فیلم، چه 
از نظــر حال وهوا و عمق فیلــم و چه از نظر ســینمایی بودن فیلم، 
کــس« راضــی ام. زمــان ســاخت ایــن فیلــم برایم مهــم بود  از »بوتا
که فیلــم را بــرای نمایش در ســالن تاریک ســینما بســازم، نه برای 
لپ تــاپ و تلویزیــون. هدفی که فکــر می کنم تا حد زیــادی محقق 

شده است.

علایق، سلایق و دغدغه های آقای کارگردان

دو روی سکه ریسک
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